
Vissza Jézushoz 
11.

„Ne félj, te kicsiny nyáj…“ (Lk 12,32)

Az már önmagában is jó jel, ha egy mondat így kezdődik: ne félj! Folytatódhat 
úgy, hogy ...mert nem bántalak, megvédelek, gondoskodom rólad, ezért nincs semmi 
okod a félelemre. Mert a félelem ádáz ellenség, amely elbizonytalanít, elkedvetlenít, 
lebénít, sőt még pánikot is kelthet. Megnyugtató azért, ha a ne félj! biztatást előre 
bocsátjuk, hogy annál jobban örüljünk az utána következő jó hírnek, megnyugtató 
ígéretnek.

1.

Nem tudjuk az okát annak, hogy miért került bele ez az ígéretes mondat az isteni
gondviselésről szóló jézusi beszédbe, Lukács evangéliumában? Tudjuk, hogy a 
gondviselés igéit Máté evangelista is közli a hegyi beszédben (Mt 6,25-34), de enélkül a
biztató mondat nélkül. Talán ott kell a megoldást keresnünk, hogy míg Máténál a 
gondviselés kérdése mintegy része egy valamiféle katekizmusnak – már pedig a hegyi 
beszéd ilyen –, addig Lukács kifejezetten kiemeli, hogy „a tanítványokhoz pedig így 
szólt.“ Tehát itt nem valami általános érvényű biztatásról, hanem a tényleg nem nagy 
tanítványi körnek szóló üzenettel van dolgunk. Erre lehet következtetni abból is, hogy 
Jézus nem átallott kétszeres kicsinyítéssel fogalmazni: nem csak a kör jelzője a k i c s i, 
hanem még a nyájat is ilyen kicsinyített formában n y á j a c s k á n a k  nevezi az Úr.
Feltehetően gond lehetett ez már a kör összehívásánál is. A tanítványok legtöbbjéről 
nincsen biztos életrajzi adatunk, csak a két testvérpárról Péterről és Andrásról, valamint 
a Zebedeus fiakról – Jakabról és Jánosról tudjuk, hogy nem tartoztak a legszegényebb 
népréteghez. S ha Lévi azonos a tanítvány Mátéval, akkor ő is a jól keresők közül való 
volt. De a többiek szociális háttere ismeretlen. Kérdés tehát, hogy az említettek hogyan 
fogadhatták a kicsi megjelölést, hiszen ők tanítvánnyá lételükkel nem igen akartak 
„lejjebb“ szállni a társadalmi létrán. A többiekről se nagyon mondhatunk mást.

Érdemes arra emlékeznünk, hogy Jézus nem csak ebben az egy esetben beszélt 
kicsinységről, hanem két példázatában is. A mustármagról és a kovászról szólóban: 
„Hasonlatos a mennyek országa a mustármaghoz...Ez k i s e b b  ugyan minden magnál, 
de amikor felnő, nagyobb minden veteménynél.“ Sőt a kovászról elmondottban is ez 
volt az alapgondolat. A kicsi, a jelentéktelennek látszó, a nem is olyan fontosnak itélt 
mag, illetve kovász Isten országában nagyra hivatott. „… egy kicsiny kovász az egész 
tésztát megkeleszti“ – írta Pál egyik gyülekezetének (1Kor 6,6). És egy csöpp kis 
magból még fészekrakásra alkalmas fa is lehet.

Ezt azért mondhatta Jézus, mert ő éppen ezt az Isten országát hirdette: kicsiből 
naggyá, erőteljessé lesz. Ilyen az én munkám, mondhatná. Én is kicsiben kezdem, 
csupán egy kis csapattal. De éppen őket fogom elküldeni, hogy széles e világon 
tanítsanak  m i n d e n  népet! Amikor rájuk tekint tehát, szinte eleve tudatosítja  bennük,
hogy bár kicsik, kevesek ők, de nagyra hivatottak. Az idők folyamán nagyon sok 
magányos vagy akár kis-létszámú csapatnak ez a jézusi értékelő látás adott erőt az 
emberfeletti erőt igénylő missziói munkájához. Mindig nagy érdeklődéssel olvastam 
missziói beszámolókat, s főleg azokat a részeit, amelyek egy munka megkezdéséről 
tudósítottak. Mindig rácsodálkoztam, hogy mi mindent kellett átélnie egy-egy úttörő 
missziósnak, mire elmondhatta, hogy a legelső embert megnyerte a Krisztus ügyének?! 
Gyanúsítással, ellenséges környezettel, nélkülözve és ezer veszélynek kitéve sokukat 
csak az a hit tartotta meg, amelyet Krisztusuk ígérete táplált: „Veletek vagyok minden 
napon a világ végezetéig.“ De az is igaz, hogy az egyház történelme folyamán hány 
veszteséget kellett elszenvednie Krisztus ügyének, csak azért, mert ambiciózus 
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kísérletezők éltek vissza Jézusnak a kis nyájra vonatkozó ígéretével! Sokan hivatkoztak 
rá, de nem mindig jogosan!

2.

Jézus a kevés övéit  n y á j n a k  nevezi ebben a mondatában. Nem tagadjuk, 
hogy modern-kori önérzetünket mélyen sértheti a tanítvány és nyáj összekapcsolása. Ki 
szeretné magát ma még nyájnak neveztetni és ki használja még a nyájas jelzőt a 
mindennapi beszédünkben?       

Nyilván megütközést, ha nem tiltakozó felháborodást váltana ki, ha a lelkész  
kedves nyájamnak szólítaná a templomi gyülekezetét. Vallásos vitákban nem ritka, hogy
éppen ezt az emberi méltóságunkat sértő azonosítást hozzák föl ürügyként a keresztény 
üzenet elutasításához.

Azonban még ha ezt a berzenkedést osztjuk is, tudomásul kell vennünk, hogy a 
nyáj ősi, bibliai kép. Sőt hozzá kell tennünk, hogy ez még nem is a zsidóság 
„találmánya“. Adatok bizonyítják, hogy a keleti, általában nomád népek általánosan 
ismert képhasználatáról van szó. Miközben állatcsordáikat terelgették, mindig új legelőt 
keresve, számukra kézenfekvő volt, hogy átvigyék a képet népeikre, amelyeket királyok
vagy éppen istenségek „pásztoroltak“. Sőt az ógörög világról is tudjuk, hogy 
uralkodójukat a fölöttük, mint nyáj fölött uralkodót a „nép pásztorának“ nevezték. 
Izrael előszeretettel szerette „Isten nyájának“ nevezni magát, sőt ennek igen sok 
változatát is ismerte. Főleg a prófétáknál és a zsoltárokban ezeknek tarka palettáját 
találjuk, mint Jahve nyája, legelőjének népe, legelőjének juhai, kezének juhai, stb.  
Ezzel akarták kifejezésre juttatni, hogy ők Isten tulajdona és hogy teljes bizalommal 
élvezik a vezetést, gondozást és pásztorolást Isten kezéből.
Ahol pedig nyáj van, ott pásztorról is szó kell legyen. Kettejük kapcsolatáról szinte 
idillikus hangnemben tudósított a próféta: “Mint pásztor úgy legelteti nyáját, karjára 
gyűjti a bárányokat, ölébe veszi őket, az anyajuhokat szelíden terelgeti“ (Ézs 40,11), 
ami természetesen nem más, mint Istennek, a hű pásztornak a leírása. Ő akkor sem 
marad tétlen, ha észreveszi, hogy az általa megbízott pásztorok – értsd a nép vezetői és 
papjai – hűtlenek lettek a szolgálatukban. Ezért ígéri, hogy „Íme, magam gondoskodom 
nyájamról...az elveszettet megkeresem, az eltévedtet visszaterelem….“ (Ez 34,11-16). 
Ennek a meghitt pásztor-nyáj viszonynak leggyönyörűbb ábrázolását találjuk meg a 23. 
zsoltárban: „Az Úr az én pásztorom, nem szűkölködöm...“  Szívmelengető vallomás ez 
– az ószövetség nyelvén – a nyájáról szeretettel gondoskodó jó pásztorról. Nem csoda 
hát, hogy amikor Jézus az ő bensőséges kapcsolatát övéivel akarta kifejezni, mi sem 
volt természetesebb, minthogy átvette a jó pásztor képét és így vallotta meg határtalan 
szeretetét övéihez: „Én vagyok a jó pásztor... én ismerem az enyéimet és az enyéim 
ismernek engem... a jó pásztor életét adja a juhokért“ (Jn 10,11). Amikor pedig az 
elveszett juhról szóló példázatát mondta el, ott sem tette a hangsúlyt az elveszettre, 
hanem az elveszettnek fáradhatatlanul utánajáró pásztornak állított utánozhatatlanul 
markáns képet. Ennek ismeretében figyelmeztette  az apostoli intés is az Isten nyája 
őrzésével megbízott gyülekezeti vezetőket így: „...legeltessétek az Isten közöttetek levő 
nyáját, ne kényszerből, hanem önként, ne nyerészkedésből, hanem készségesen“ (1Pt 
5,2). Aminek érvényes mind máig az üzenete. Még akkor is, ha a régi(es) szóhasználatot
messze kerüljük is.

3.

Mire gondolhatott Jézus, amikor a félelemtől óvta tanítványait? Valószínűnek 
látszik, hogy jól ismerve kishitűségüket – az önérzetükre és önbecsülésükre apellált. 
Gondoljunk arra a jelenetre, amikor azzal a kérdéssel lepték meg, hogy milyen 
kárpótlást kapnak majd a Jézushoz csatlakozásukkal elhagyott, tehát elvesztett 
javaikért? (Mk 10,28-31) Vagy amikor már jó előre be akarták biztosítani az előkelő 
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helyet a Jézus-ígérte jövendő országban (Lk 22,24-27). Viselkedésükkel elárulták, hogy 
a nekik tett jézusi ígéreteket inkább mérlegelve, sőt kétkedve és távolról sem 
készpénzként fogadták. Miért hitték volna el neki, hogy az általa meghirdetett 
Istenországa már most valóság lehet?  S hogy ennek léte az ő – néhány emberből álló 
kis csapatuk rendelkezésére is áll? Bizony ez sem tűnhetett számukra kézzelfoghatónak.
Valószínűleg azért Jézus jól átgondolt eljárása: a kicsi és jelentéktelennek látszóval 
szembeállította az Istennek neki tetsző döntését: „nektek adja az országot“.  Amit tehát 
ti kétkedve jártatok körül, az az Istennél már megígért és megvalósult tény. Ahogy azt 
már a híres boldogságmondásainál is kijelentette: „Boldogok a (lelki) szegények, mert 
tiétek az Isten országa“ (Lk 6,20). Efelől tehát nem lehet kétségetek, bármilyen 
szorongva néztek is kicsi voltotokra!

Érdemes itt arra is emlékeztetni, hogy ez a jézusi mondás az alapja egyik 
közismert énekünknek, „Ne csüggedj el kicsiny sereg…“. Német lelkész szerzette, aki 
Gustav Adolf svéd király hadseregének volt tábori káplánja a 30 éves háború rémségei 
között. Ezért lett nálunk, mint Gustav Adolf éneke, a neve. Fabricius Jakab ezzel az 
énekkel biztatta katonáit, hogy nem kell félniök, mert akármilyen kicsiny sereg is ők, az
ügy amelyért küzdenek, az Isten ügye és „Győzelmet kell aratnunk“.  Ezzel a harci 
retorikával papjuk erősíthette a katonái önértését. Mégis látnunk kell, hogy egy háború 
ügye és az Isten országáé, ami Istennek tetszett – bizony igen távol van egymástól.
Inkább arra figyeljünk, hogy Jézus biztató szavait megelőzve ez a mondata áll: „Inkább 
keressétek először az Isten országát és ráadásul ezek is megadatnak nektek.“ Az 
„ezeken“ pedig a szeretteiről gondoskodó Isten ajándékait értette. Így kapcsolta össze 
ma is érvényes ígéretét. Lehet, hogy kicsik és gyengék vagytok, de ez sem akadályozza 
meg Istent abban, hogy országába fogadjon benneteket. S ha már ott vagytok, az 
ottmaradásért nektek is tennetek kell valamit. Amennyiben ezt szívvel-lélekkel teszitek, 
még a mindennapi materiális gondokat is leveszi vállatokról. Hiszen „akit ő szeret, 
annak megadja azt, amire szüksége van”, – ehhez pedig már ószövetségi ígéret is 
fűződött. Semmi okotok tehát a félelemre.

Ugye, alig is kell különösebben hangsúlyoznunk, hogy milyen nagy szükségünk 
van Isten mindent átfogó gondoskodására. Európa egyre gyorsabban nem csak szégyelli 
keresztény gyökereit, de egyre hevesebben tagadja is őket. A felvilágosodás óta nem 
tapasztalt nagyságú szekularizáció tanúi és szenvedői vagyunk. Az európai 
szellemiségtől idegen kultúrák szinte határtalan beáramlásával számolnunk kell 
kisebbséggé válásunkkal saját földrészünkön. Félő, hogy egy-két nemzedék múlva már 
teljesen aktuális lesz – ha eddig nem vettük volna észre az időszerűségét – a valóban 
szám-szerint is „kicsiny nyáj“-nak szóló jézusi biztatás. – Aztán hónapok óta nyakunkon
a gyilkos járvány, amely a magától értetődőnek vélt fejlődést, nyugalmat és életérzést 
tette bizonytalanná közöttünk. Hazudik, akik tagadja, hogy félünk. A félelem pedig 
rossz tanácsadó. Vele szemben „a hit a remélt dolgokban való bizalom“ (Zsid 11,1). 

A kérdés ez: készek és képesek vagyunk-e elfogadni Jézus szavát és abba 
kapaszkodni – minden káosz és elbizonytalanodás közepette?: „Ne félj, te kicsiny 
nyáj…“ Ámen 

Gémes István

3


	Vissza Jézushoz
	11.

